

(Erasmus)-Incomings und -Outgoings am ZeMKI (Universität
Bremen)

(Erasmus)-Incomings and -Outgoings at ZeMKI (University of
Bremen)



Bremen, Oktober 2025

Bremen, October, 2025

Inhaltsverzeichnis

<u>1. ALLGEMEINE INFORMATIONEN.....</u>	<u>3</u>
<u>1. GENERAL INFORMATION.....</u>	<u>3</u>
<u>2. INFORMATIONEN FÜR OUTGOINGS.....</u>	<u>4</u>
<u>MIT DEN FOLGENDEN UNIVERSITÄTEN WURDEN ERASMUS-VERTRÄGE GESCHLOSSEN:.....</u>	<u>4</u>
<u>2. INFORMATION FOR OUTGOINGS.....</u>	<u>6</u>
<u>2.1 OUTGOINGS – ABLAUFPLAN.....</u>	<u>9</u>
<u>2.2 OUTGOINGS – WICHTIGE LINKS & DOKUMENTE.....</u>	<u>9</u>
<u>2.1 OUTGOINGS – SCHEDULE.....</u>	<u>10</u>
<u>2.2 OUTGOINGS – IMPORTANT LINKS & DOCUMENTS.....</u>	<u>10</u>
<u>3. INFORMATIONEN FÜR INCOMINGS.....</u>	<u>11</u>
<u>3.1 INCOMINGS – WICHTIGE LINKS & DOKUMENTE.....</u>	<u>11</u>
<u>3. INFORMATION FOR INCOMINGS.....</u>	<u>11</u>
<u>3.1 INCOMINGS – IMPORTANT LINKS & DOCUMENTS.....</u>	<u>11</u>

1. Allgemeine Informationen

Innerhalb der internationalen Ausrichtung unserer Studiengänge ist die Profilierung der Studierenden durch Auslandserfahrungen und erweiterte Sprachkenntnisse ausdrücklich erwünscht. Zu diesem Zweck sind Bestandteile der internationalen Ausrichtung des Studiengangs neben thematischen international orientierten und englischsprachigen Lehrveranstaltungen auch auf organisatorischer Ebene umfassende internationale Kooperationen insbesondere mit Partneruniversitäten im europäischen Ausland. Diese Kooperationen zielen auf eine wechselseitige Modulanerkennung und Verzahnung der Studiengänge (ebenso wie auf den Austausch auf der DozentInnen-Ebene).

Wenn Sie im Ausland studieren möchten oder als Gaststudierende an die Universität Bremen kommen, berät Sie am ZeMKI ein Team (zerasmus@uni-bremen.de) aus Wissenschaftlichen MitarbeiterInnen unter der Leitung von Prof. Dr. Christian Katzenbach. Anfragen, die nicht die Inhalte des kommunikationswissenschaftlichen Studiums betreffen, richten Sie in einem ersten Schritt an das [International Office](#) der Universität Bremen. Darüber hinaus stehen wir Ihnen gerne für Fragen rund um das Studium im Ausland und in Bremen zur Verfügung. Bitte beachten Sie, dass wir unsere beratende Tätigkeit neben unseren Verpflichtungen in Forschung und Lehre ausüben. Dementsprechend bemühen wir uns, Ihre E-Mails innerhalb von zehn Tagen zu bearbeiten. Zudem raten wir Ihnen dringend, bei Problemen und Anfragen unsere Sprechstunden aufzusuchen.

1. General Information

Within the international orientation of our study programmes, the specialization of students through experiences abroad and the improvement of foreign language skills are expressly desired. For this purpose, the international orientation of the study programme includes not only internationally oriented and English-language teaching and events, but also extensive international cooperation at the organisational level, in particular with partner universities in other European countries. These agreements between universities aim at mutual module recognition and interlocking of the study programmes (as well as at the exchange on the lecturer level).

If you would like to study abroad or come to the University of Bremen as a visiting student, a team of academic staff at ZeMKI (zerasmus@uni-bremen.de) under the direction of Prof. Dr. Christian Katzenbach will advise you. If you have any questions that do not concern the content of your studies in communication and media studies, please contact the [International Office](#) of the University of Bremen. In addition, we will be happy to answer any questions you may have about studying abroad and in Bremen. Please note that we are doing these consultations in addition to our duties in research and teaching. Accordingly, we strive to process your e-mails within seven days. In general, we strongly advise you to visit our consultation hours if you have any problems or enquiries.

2. Informationen für Outgoings

Mit den folgenden Universitäten wurden Erasmus-Verträge geschlossen:

Land	Universität	Unterrichtssprache	Level
Belgien	Vrije Universiteit Brussel	EN, NL	BA/MA
Belgien	Katholieke Universiteit Leuven	EN, NL	BA/MA
Belgien	Hasselt University UHASSELT	EN, NL	BA
Dänemark	Aarhus Universitet	EN, DK	BA/MA
Frankreich	Université Bordeaux 3	EN, FR	BA/MA
Frankreich	Université Paris II Panthéon-Assas	FR	BA/MA
Frankreich	Université Paris 8 des Créations – Saint Denis	EN, FR	BA/MA
Frankreich	Université de Lille	EN, FR	BA/MA
Italien	Università degli Studi di Padova	EN, IT	BA/MA
Italien	Università degli Studi di Salerno	EN, IT	BA/MA
Niederlande	Rijksuniversiteit Groningen	EN, NL	BA
Norwegen	Universitet i Oslo	EN, NO	BA/MA
Österreich	Alpen-Adria Universität Klagenfurt	EN, DE	BA/MA
Polen	Uniwersytet Papieski Jana Pawła II w Krakowie	EN, PL	BA/MA
Schweden	Södertörn Högskola Stockholm	EN, SE	BA/MA
Schweden	Stockholms Universitet	EN, SE	BA/MA

Land	Universität	Unterrichtssprache	Level
Schweiz	Università de la Svizzera italiana (Lugano)	EN, IT, DE	BA/MA
Schweiz	Université de Fribourg Universität Freiburg	EN, FR, DE	BA/MA
Schweiz	Universität Zürich	EN, DE	BA/MA
Spanien	Universidad Fernando Pessoa Canarias	EN, ES	BA/MA
Spanien	Universidad Carlos III de Madrid	EN, ES	BA/MA
Spanien	Universitat Pompeu Fabra Barcelona	EN, ES, CA	BA
Tschechien	Karls-Universität Prag	EN, CZ, (DE)	BA/MA
Türkei	Bahçeşehir Üniversitesi Istanbul	EN, TK	BA/MA
Türkei	Akdeniz Üniversitesi Antalya	EN, TK	BA
UK	Loughborough University	EN	BA
UK	University of Sheffield	EN	MA

Es bestehen darüber hinaus universitätsübergreifende Kooperationen mit **Universitäten außerhalb Europas**, die teilweise für Studierende aller Fachbereiche freigegeben sind. Eine aktuelle Übersicht der Austauschplätze außerhalb Europas finden Sie [hier](#).

Die Auslandsbeauftragten des ZeMKI informieren Sie über die bestehenden Auslandskontakte des Instituts und beraten Sie in allen fachspezifischen Fragen des Auslandsaufenthaltes. Das International Office der Universität Bremen berät Sie in allen organisatorischen Fragen des Auslandsaufenthaltes (Bewerbungsverfahren, Finanzierung, Sprachnachweise etc.). Auch eine Bewerbung für die Erasmus-Förderung eines Praktikums wird direkt über das International Office abgewickelt.

Zur Vorbereitung auf einen Auslandsaufenthalt bzw. zum Erwerb interkultureller Kommunikationsfähigkeiten bietet das Sprachenzentrum der Universität Bremen ein breites Angebot an Sprachkursen, die durch ein vertiefendes Selbststudium im Selbstlernzentrum Sprachen ergänzt werden. Der Erwerb von Fremdsprachenkenntnissen kann über den General Studies Bereich als Studienleistung angerechnet werden.

Weitere Informationen gibt es hier: Mit ERASMUS ins Ausland (International Office). Weitere Auskünfte erteilen die Auslandsbeauftragten des ZeMKI. Die Aufgaben sind wie folgt verteilt:

Dr. Philip Sinner

(ERASMUS+ Outgoings)

Linzer Str. 4, Raum 41.220

Telefon.: +49 (0) 421 218 67638

E-Mail: sinner@uni-bremen.de

Dr. Dennis Redeker

(ERASMUS+ Outgoings & weltweit)

Linzer Str. 4, Raum 41.290

Telefon.: +49 (0) 421 218 67637

E-Mail: redeker@uni-bremen.de

2. Information for Outgoings

Erasmus contracts have been concluded with the following universities:

Country	University	Language	Level
Belgium	Universiteit Hasselt UHASSELT	EN, NL	BA
Belgium	Vrije Universiteit Brussel	EN, NL	BA/MA
Belgium	Katholieke Universiteit Leuven	EN, NL	BA/MA
Denmark	Aarhus Universitet	EN, DK	BA/MA
France	Université Bordeaux 3	EN, FR	BA/MA
France	Université Paris II Panthéon-Assas	FR	BA/MA
France	Université de Lille	EN, FR	BA/MA
France	Université Paris 8 des Créations Saint Denis	EN, FR	BA/MA
Italy	Università degli Studi di Padova	EN, IT	BA/MA
Italy	Università degli Studi di Salerno	EN/ IT	BA/MA
The Netherlands	Rijksuniversiteit Groningen	EN, NL	BA

Country	University	Language	Level
Norway	Universitet i Oslo	EN, NO	BA/MA
Austria	University Klagenfurt	EN, DE	BA/MA
Poland	The Pontifical University of John Paul II in Krakow	EN, PL	BA/MA
Sweden	Södertörn Högskola Stockholm	EN, SE	BA/MA
Sweden	Stockholms Universiteit	EN, SE	BA/MA
Switzerland	Università de la Svizzera italiana (Lugano)	EN, IT, DE	BA/MA
Switzerland	Université de Fribourg Universität Freiburg	EN, FR, DE	BA/MA
Switzerland	University of Zurich	EN, DE	BA/MA
Spain	Universidad Fernando Pessoa Canarias	EN, ES	BA/MA
Spain	Universidad Carlos III de Madrid	EN, ES	BA/MA
Spain	Universitat Pompeu Fabra Barcelona	EN, ES, CA	BA
Czech Republic	Charles University Prague	EN, CZ, (DE)	BA/MA
Turkey	Bahçeşehir Üniversitesi Istanbul	EN, TK	BA/MA
Turkey	Akdeniz Üniversitesi Antalya	EN, TK	BA
UK	Loughborough University	EN	BA
UK	University of Sheffield	EN	MA

In addition, there are university-wide agreements with universities outside Europe, some of them are open to students from all faculties. A current overview of exchange places outside Europe can be found [here](#).

The ZeMKI's foreign representatives will inform you about the institute's existing contacts abroad and advise you on all subject-specific questions concerning your stay abroad. The International Office of the University of Bremen will advise you on all organisational questions concerning your stay abroad (application procedure, financing, language certificates, etc.). Applications for Erasmus funding for an internship is also handled directly by the International Office.

To prepare for a stay abroad or to acquire intercultural communication skills, the Language Centre of the University of Bremen offers a wide range of language courses, which can be supplemented by in-depth self-study in the Language Self-study Centre. The acquisition of foreign language skills can be credited as academic achievement via the General Studies area.

Further information can be found here. Further information can also be obtained from the ZeMKI's International Representatives. The tasks are distributed as follows:

Dr. Philip Sinner
(ERASMUS+ Outgoings)
Linzer Str. 4, Raum 41.220
Telefon.: +49 (0) 421 218 67638
E-Mail: sinner@uni-bremen.de

Dr. Dennis Redeker (Outgoings
(Erasmus+ Outgoings & world)
Linzer Str. 4, Raum 41.290
Telefon.: +49 (0) 421 218 67637
E-Mail: redeker@uni-bremen.de

2.1 Outgoings – Ablaufplan

Datum	To Do
15. Januar – 15. Februar	Bewerbung über Mobility Online für das Wintersemester des laufenden Jahres und das Sommersemester des Folgejahres; alle Dokumente werden in Mobility Online hochgeladen, KEINE Einreichung von gedruckten Bewerbungen und Dokumenten
15. Februar	ERASMUS-Bewerbungsfrist endet
bis Ende März	Zu- oder Absagen über Mobility Online
Mai/Juni	verpflichtende Infoveranstaltung des International Office für Studierende zur Vorbereitung auf den Auslandsaufenthalt
vor Antritt des Auslandsaufenthalts	Beratung bei den ERASMUS-Beauftragten am ZeMKI und Anfertigung eines Learning Agreements; Grant Agreement ausfüllen und einreichen; Online-Sprachtest & ggf. Online-Sprachkurs; Übersendung von Unterlagen an die Gastuniversität, u.a. Learning Agreement; Daten bei Mobility Online vervollständigen
innerhalb von vier Wochen nach Ankunft an der Gasthochschule	ggf. Learning Agreement during the mobility
Während des Aufenthalts	Immatrikulationsbescheinigung in Mobility Online hochladen; zweiter Online-Sprachtest; ggf. Verlängerungsantrag
maximal bis Ende November	Spätbewerbung auf Restplätze möglich (abhängig von Verfügbarkeit und Nominierungsfristen der Gasthochschulen)
Ausblick: Rückkehr	Confirmation of ERASMUS-stay; Transcript of Records; Anerkennung durch ERASMUS-Beauftragte am ZeMKI (der Antrag findet sich auf der Seite des ZPA, er muss vollständig ausgefüllt, ausgedruckt und händisch unterschrieben werden und zusammen mit allen Unterlagen am ZeMKI abgegeben oder per Post gesendet werden – es ist KEINE digitale Bearbeitung/Signatur zulässig).

2.2 Outgoings – wichtige Links & Dokumente

- Internetseite des International Office: **Praktikum in Ausland & Studieren im Ausland**
- Liste aller **Bremer Erasmuskontakte**
- Liste der **Bremer Austauschplätze außerhalb Europas**
- Erasmus-Online-Bewerbung über das **International Office**
- wichtige Erasmus-Dokumente (Fristenkalender; Learning Agreement; Erfahrungsberichte; Confirmation of Erasmus Study Period; Antrag auf Anerkennung von Prüfungsleistung etc.): **International Office & Prüfungsamt**

2.1 Outgoings – Schedule

Date	To Do
15 January – 15 February	Application via Mobility Online for the winter semester of the current year and the summer semester of the following year; submission of paper applications to the ERASMUS representatives (at ZeMKI); all documents must be uploaded to Mobility Online. Please do NOT send printed applications or documents.
15 February	ERASMUS application deadline
Until the end of March	Acceptance or rejection via Mobility Online
May/June	Mandatory information event for students to prepare for their stay abroad
Before starting the stay abroad	Consultation with the ERASMUS representatives at the ZeMKI and preparation of a Learning Agreement; fill in and submit the Grant Agreement; online language test & if necessary online language course; send documents to the host university, e.g. Learning Agreement; complete data at Mobility Online
Within four weeks after arrival at the host university	If necessary: Learning Agreement during the mobility
During the stay abroad	Upload enrolment certificate in Mobility Online; second online language test; application for renewal if necessary
Until end of November (latest)	Late application for remaining places possible (depending on availability and nomination deadlines at the host universities)
Upon return	Confirmation of ERASMUS-stay; Transcript of Records; Recognition of ECTS and grades by ERASMUS representatives at the ZeMKI (The form can be found on the ZPA website. It must be completed in full, printed out, signed by hand, and brought to ZeMKI or sent by mail along with all other documents. Digital processing/signatures are NOT permitted.)

2.2 Outgoings – Important Links & Documents

- Website of the International Office: [Internship Abroad](#) & [Studying abroad](#)
- List of all [Erasmus agreements](#) at the University of Bremen
- List of all [agreements with non-European universities](#) at the University of Bremen
- Erasmus online application through the [International Office](#)
- Important Erasmus documents (Deadlines; Learning Agreement; Testimonials; Confirmation of Erasmus Study Period; Application for recognition of examinations, etc.): [International Office](#) & [Prüfungsamt](#)

3. Informationen für Incomings

Als erste Anlaufstelle empfehlen wir Ihnen den Newcomer Service für Austauschstudierende, ein Angebot vom International Office der Universität Bremen. Das Kursangebot der Universität Bremen – auch des ZeMKI – finden Sie im Veranstaltungsverzeichnis. Auskünfte zum Studium am ZeMKI können Ihnen erteilen:

Nieki Samar (ERASMUS+ Incomings)

Linzer Straße 4, Raum 41.270

Telefon: +49 (0) 421 218 676 71

E-Mail: samarn@uni-bremen.de

3.1 Incomings – wichtige Links & Dokumente

- [Veranstaltungsverzeichnis](#)
- [Newcomer Service für Austauschstudierende](#)
- [Einführung in das Studium an der Universität Bremen](#)
- [To-Do-Liste vor der Anreise](#)
- [To-Do-Liste vor der Abreise](#)
- [ECTS-Leistungsnachweis](#) and [Transcript of Records](#)

3. Information for Incomings

As a first point of contact we recommend the Newcomer Service for Exchange Students, an offer from the International Office of the University of Bremen. You will find the courses offered by the University of Bremen – also by the ZeMKI – in the Course Catalog. Further information about studying at the ZeMKI can be obtained by:

Nieki Samar (ERASMUS+ Incomings)

Linzer Straße 4, Raum 41.270

Telefon: +49 (0) 421 218 676 71

E-Mail: samarn@uni-bremen.de

3.1 Incomings – Important Links & Documents

- [Course Catalog](#)
- [Newcomer Service for Exchange Students](#)
- [Studying at the University of Bremen](#)
- [To-Do-List before arrival](#)
- [To-Do-List before departure](#)
- [ECTS-Performance-Record](#)
- [Transcript of Records](#)

Before their departure, Erasmus exchange students should get their Transcript of Records. The document will be issued by the Departmental Erasmus Coordinators at the faculties. It can be prepared on Mobility Online after uploading the Learning Agreement and the ECTS course certificates. Further information about the Transcript of Records and how to create it will be sent via email to all ERASMUS exchange students a few weeks before the end of the lecture period.